

ABSTRAK

Tesis dengan judul “Pengaruh Program Peningkatan Kompetensi Akademik Ma’had Al-Jami’ah Terhadap Aqidah, Ibadah, Dan Akhlak Pada Mahasiswa IAIN Tulungagung Tahun Akademik 2019/2020”, ini ditulis oleh Dani Fatus Sariroh, NIM 12506184012. Jurusan Magister Pendidikan Agama Islam, Institut Agama Islam Negeri Tulungagung, yang dibimbing oleh Dr. Agus Purwowododo, M.Pd, dan Dr. Agus Zaenul Fitri, M.Pd.

Kata Kunci: Program Peningkatan Kompetensi Akademik Ma’had Al-Jami’ah, Aqidah, Ibadah, dan Akhlak.

Program peningkatan kompetensi akademik ma’had al-jami’ah merupakan serangkaian kegiatan yang ada di ma’had dan wajib diikuti oleh seluruh mahasantri ma’had al-jami’ah IAIN Tulungagung guna meningkatkan kemampuan akademik yaitu pengembangan ilmu keagamaan dan kebahasaan, serta penamaan dan pelestarian tradisi spirilualitas keagamaan. Jadi dalam lingkup perguruan tinggi posisi ma’had dapat dijadikan jembatan untuk meminimalisir kenakalan mahasiswa saat ini melalui kegiatan-kegiatan keagamaan. Program peningkatan kompetensi akademik ma’had al-Jami’ah meliputi *ta’lim al- Kutub at-Turats*, *ta’lim al-Qur’an wa hifdhuhu*, yasin dan tahlil, pembelajaran kitab *Risalatul Mahid*, dan wisata religi guna meningkatkan aqidah, ibadah, dan akhlak pada mahasiswa.

Adapun rumusan masalah pada penelitian ini sebagai berikut: (1) Adakah pengaruh program peningkatan kompetensi akademik ma’had al-jami’ah terhadap aqidah pada mahasiswa IAIN Tulungagung? (2) Adakah pengaruh program peningkatan kompetensi akademik ma’had al-jami’ah terhadap ibadah pada mahasiswa IAIN Tulungagung? (3) Adakah pengaruh program peningkatan kompetensi akademik ma’had al-jami’ah terhadap akhlak pada mahasiswa IAIN Tulungagung? (4) Adakah pengaruh program peningkatan kompetensi akademik ma’had al-jami’ah terhadap aqidah, ibadah, dan akhlak pada mahasiswa IAIN Tulungagung? (5) Bagaimana pelaksanaan program peningkatan kompetensi akademik ma’had al-jami’ah dalam meningkatkan aqidah pada mahasiswa IAIN Tulungagung? (6) Bagaimana pelaksanaan program peningkatan kompetensi akademik ma’had al-jami’ah dalam meningkatkan ibadah pada mahasiswa IAIN Tulungagung? (7) Bagaimana pelaksanaan program peningkatan kompetensi akademik ma’had al-jami’ah dalam meningkatkan akhlak pada mahasiswa IAIN Tulungagung?

Metode penelitian yang digunakan adalah *explanatory mixed method* (Kunatitatif - Kualitatif) yaitu penelitian gabungan yang diawali dari penelitian kuantitatif dan dilanjutkan penelitian kualitatif. Pada tahap akhir, temuan dari kedua penelitian akan digabung untuk dianalisis secara *stimulant*, diinterpretasi, dan dilakukan pembahasan. Populasi berjumlah 400 mahasantri. Teknik sampling

yang digunakan yaitu *simple random sampling*, dan diperoleh sampel 170 mahasiswa. Variabel bebas: program peningkatan kompetensi akademik ma'had al-jami'ah. Variabel terikat: aqidah, akhlak, dan ibadah. Sumber data: kuantitatif menggunakan angket dan dokumentasi, kualitatif menggunakan wawancara, observasi, dokumentasi dan triangulasi. Teknik analisis data: uji validitas, reliabilitas, normalitas, linearitas, homogenitas dan manova dengan bantuan *SPSS for Windows 22.0*.

Adapun hasil penelitian sebagai berikut: (1) Ada pengaruh yang signifikan antara program peningkatan kompetensi akademik ma'had al-jami'ah terhadap aqidah pada mahasiswa IAIN Tulungagung tahun akademik 2019/2020 ditunjukkan prosentase 87,2%. (2) Ada pengaruh yang signifikan antara program peningkatan kompetensi akademik ma'had al-jami'ah terhadap ibadah pada mahasiswa IAIN Tulungagung tahun akademik 2019/2020 ditunjukkan prosentase 88,8%. (3) Ada pengaruh yang signifikan antara program peningkatan kompetensi akademik ma'had al-jami'ah terhadap akhlak pada mahasiswa IAIN Tulungagung tahun akademik 2019/2020 ditunjukkan prosentase 86,9%. (4) Ada pengaruh yang signifikan antara program peningkatan kompetensi akademik ma'had al-jami'ah terhadap aqidah, ibadah, dan akhlak pada mahasiswa IAIN Tulungagung tahun akademik 2019/2020 ditunjukkan prosentase 87,5%. (5) Berdasarkan hasil temuan peneliti di lapangan, mengetahui bahwa pelaksanaan program peningkatan kompetensi akademik ma'had al-jami'ah dalam meningkatkan aqidah mahasiswa dapat dilakukan dengan 3 cara yaitu pembelajaran yaitu mengaji kitab *turats Arbain Nawawiyah*, dalam meningkatkan aqidah mahasiswa yaitu mencintai Allah dan Rasul-Nya melalui kegiatan hadroh, mengenal nama-nama Allah melalui hafalan asmaul husna dan artinya. Kontrol dan pengawasan dari musyrifah ma'had al-Jami'ah. (6) Berdasarkan hasil temuan peneliti di lapangan, mengetahui bahwa pelaksanaan program peningkatan kompetensi akademik ma'had al-jami'ah dalam meningkatkan akhlak mahasiswa dapat dilakukan dengan 3 cara yaitu pembelajaran kitab *turats mabadi' fiqhiyah*. Pembiasaan untuk meningkatkan ibadah mahasiswa yaitu sholat berjama'ah dilanjutkan dengan dzikir, mengaji dan sorogan al-Qur'an dengan musyrifah, yasin dan tahlil. Kontrol dan pengawasan dari musyrifah ma'had al-Jami'ah. Untuk mendampingi penguatan pengetahuan dan pembiasaan mahasiswa diimbangi dengan kontrol dan pengawasan. (7) Berdasarkan hasil temuan peneliti di lapangan, mengetahui bahwa pelaksanaan program peningkatan kompetensi akademik ma'had al-jami'ah dalam meningkatkan akhlak mahasiswa dapat dilakukan dengan 3 cara yaitu pembelajaran kitab *turats Al-Akhlak Li al-Banat*, pembiasaan dalam meningkatkan akhlak dilakukan dengan cara menanamkan kebiasaan seperti menghormati ustadz/ustadzah, musyrifah, dan sesama mahasiswa, menggunakan pakaian sesuai dengan syari'at Islam, bertutur kata yang lembut dan sopan. Yang terakhir, pengawasan dan keteladanan dari musyrifah ma'had al-Jami'ah.

ABSTRACT

Thesis with title “The effect of the Ma’had Al-Jami’ah Academic Competency Improvement Program on Aqidah, Worship, and Morals of Students at IAIN Tulungagung Academic Year 2019/2020” Written by Dani Fatus Sariroh, NIM 12506184012. Department of Islamic Education, Graduate Program, State Islamic Institute (IAIN) of Tulungagung. Advisor: Dr. Agus Purwowododo, M.Pd, and Dr. Agus Zaenul Fitri, M.Pd.

Keywords: Academic Competency Improvement Program of Ma’had Al-Jami’ah, Aqidah, Worship, and Morals.

The program to improve the academic competence of Ma’had Al-Jami’ah is a series of activities in Ma’had and must be followed by all students of Ma’had Al-Jami’ah IAIN Tulungagung to improve academic abilities, namely the development of religious and linguistic knowledge, and naming. and the preservation of the tradition of religious spirituality. So within the scope of higher education, the position of ma’had can be used as a bridge to minimize current student delinquency through religious activities. The program to increase the academic competence of Ma’had Al-Jami’ah includes *ta’lim al- Kutub at-Turats*, *ta’lim al-Qur’an wa hifdhuhu*, yasin and tahlil, learning the book *Risalatul Mahid*, and religious tourism to increase aqidah, worship, and morals in students.

The formulation of the research is (1) is there the effect of the Ma’had Al-Jami’ah Academic Competency Improvement Program towards aqidah in students at IAIN Tulungagung?. (2) is there the effect of the Ma’had Al-Jami’ah Academic Competency Improvement Program towards worship in students at IAIN Tulungagung?. (3) is there the effect of the Ma’had Al-Jami’ah Academic Competency Improvement Program towards morals in students at IAIN Tulungagung?. (4) is there the effect of the Ma’had Al-Jami’ah Academic Competency Improvement Program towards aqidah, worship, and morals in students at IAIN Tulungagung?. (5) How is the implementation of the Ma’had Al-Jami’ah academic competency improvement program in improving the aqidah of IAIN Tulungagung students? (6) How is the implementation of the Ma’had Al-Jami’ah academic competency improvement program in increasing the worship of IAIN Tulungagung students? (7) How is the implementation of the Ma’had Al-Jami’ah academic competency improvement program in improving the morals of IAIN Tulungagung students?

The research method used is an *explanatory mixed method* (qualitative - qualitative), namely a combined research that begins with quantitative research and continues with qualitative research. In the final stage, the findings from the two studies will be combined for *stimulant* analysis, interpretation, and discussion. The population numbered 400 mahasantri. The sampling technique used was *simple random sampling*, and obtained a sample of 170 students. Independent variable: Ma’had Al-Jami’ah academic competency improvement program. The dependent variable: aqidah, morals, and worship. Data sources: quantitative using questionnaires and documentation, qualitative using interviews,

observation, documentation and triangulation. Data analysis techniques: test validity, reliability, normality, linearity, homogeneity and manova with the help of *SPSS for Windows 22.0*.

The results of the research is (1) there is the effect of the Ma'had Al-Jami'ah Academic Competency Improvement Program towards aqidah in students at IAIN Tulungagung academic year 2019/2020 is shown as a percentage of 87.2%. (2) there is the effect of the Ma'had Al-Jami'ah Academic Competency Improvement Program towards worship in students at IAIN Tulungagung academic year 2019/2020 is shown as a percentage of 88.8%. (3) there is the effect of the Ma'had Al-Jami'ah Academic Competency Improvement Program towards morals in students at IAIN Tulungagung academic year 2019/2020 is shown as a percentage of 86.9%. (4) there is the effect of the Ma'had Al-Jami'ah Academic Competency Improvement Program towards aqidah, worship, and morals in students at IAIN Tulungagung academic year 2019/2020 is shown as a percentage of 87.5%. (5) Based on the findings of researchers in the field, knowing that the implementation of the program to increase the academic competence of ma'had al-Jami'ah in improving aqidah can be done in 3 ways, namely learning, namely reciting the *turats Arbain Nawawiyah* book, in improving aqidah mahasantri, namely loving Allah and the Prophet- Through *hadroh* activities, he gets to know the names of Allah through the memorization of *clatulhusnas* and their meanings. Control and supervision of musyrifah ma'had al-Jami'ah. (6) Based on the findings of researchers in the field, knowing that the implementation of the program to increase the academic competence of ma'had al-Jami'ah in improving mahasantri morals can be done in 3 ways, namely learning the *turats mabadi' fiqhiyah* book. The habituation to increase mahasantri worship is to pray in congregation followed by dzikir, recitation and chanting al-Qur'an with musyrifah, yasin and tahlil. Control and supervision of musyrifah ma'had al-Jami'ah. To assist the strengthening of knowledge and familiarization of students with control and supervision. (7) Based on the findings of researchers in the field, knowing that the implementation of the program to increase the academic competence of ma'had al-Jami'ah in improving the morals of mahasantri can be done in 3 ways, namely learning the *Al-Akhlak Li al-Banat* book, habituation in increasing morals. carried out by instilling habits such as respecting ustadz/ustadzah, musyrifah, and fellow mahasantri, wearing clothes in accordance with Islamic law, speaking soft and polite words. Finally, the supervision and exemplary of musyrifah ma'had al-Jami'ah.

الملخص الملخص

رسالة الماجستير بالموضوع "برنامج ترقية الكفاءات الأكاديمية للعقيدة والأخلاق والعبادة لطلاب جامعة الإسلامية الحكومية تولونج أجونج للعام الدراسي 2020/2019". قد كتبها دنيقة السريرة. المشرف: الدكتور أغوس فروا ويدودو الماجستير و الدكتور أغوس زين الفطر الماجستير.

الكلمة الرئيسية: برنامج ترقية الكفاءات الأكاديمية بمعهد الجامعة، العقيدة، الأخلاق العبادة

برنامج معهد الجامعة لتحسين الكفاءات الأكاديمية عبارة عن سلسلة من الأنشطة في المعهد ويجب أن يتبعها جميع الطلاب بمعهد جامعة الإسلامية الحكومية تولونج أجونج لترقية الكفاءات الأكاديمية، أي تطوير المعرفة الدينية واللغوية، وكذلك التسمية والحفاظ على تقاليد الروحانية الدينية، لذلك في مجال التعليم العالي يمكن استخدام موقف المعاهد كحجر لتقليل الانحراف الحالي للطلاب من خلال الأنشطة الدينية. برنامج ترقية الكفاءات الأكاديمية بمعهد الجامعة تتكون على تعليم الكتب التراث، تعليم القرآن وحفظه، ياسين وتهليل، تعليم كتاب رسالة المحيظ، السياحة الدينية من أجل تحسين العقيدة والأخلاق والعبادة لدى الطلاب.

وأما مسائل البحث كما يلي : (1) هل هناك تأثير برنامج ترقية الكفاءات الأكاديمية للعقيدة لدى الطلاب بجامعة الإسلامية الحكومية تولونج أجونج؟. (2) هل هناك تأثير برنامج ترقية الكفاءات الأكاديمية للأخلاق لدى الطلاب بجامعة الإسلامية الحكومية تولونج أجونج؟. (3) هل هناك تأثير برنامج ترقية الكفاءات الأكاديمية للعبادة لدى الطلاب بجامعة الإسلامية الحكومية تولونج أجونج؟. (4) كيف برنامج ترقية الكفاءات الأكاديمية للعقيدة لدى الطلاب بجامعة الإسلامية الحكومية تولونج أجونج. (5) كيف برنامج ترقية الكفاءات الأكاديمية للأخلاق لدى الطلاب بجامعة الإسلامية الحكومية تولونج أجونج؟. (6) كيف برنامج ترقية الكفاءات الأكاديمية للعبادة لدى الطلاب بجامعة الإسلامية الحكومية تولونج أجونج؟.

طريقة البحث المستخدمة هي طريقة مختلطة تفسيرية (الكمي-الكيفي)، وهي دراسة مشتركة تبدأ بالبحث الكمي وتستمر بالبحث الكيفي. في المرحلة النهائية، سيتم الجمع بين نتائج

الدراستين لتحليلها في منبه، وتفسيرها، وتنفيذها. عدد السكان 400 ماهاسان تري (طلابة الجامعة). كانت طريقة أخذ العينات المستخدمة عينة عشوائية بسيطة، ونالت عينة من 170 طلابا. المتغير المستقل: برنامج معهد الجامعة لترقية الكفاءة الأكاديمية. المتغير التابع: العقيدة والأخلاق والعبادة. مصادر البيانات: الكمي باستخدام الاستبيانات والتوثيق، الكيفي باستخدام المقابلات والملاحظة والتوثيق والتثليث. تقنيات تحليل البيانات: اختبار الصلاحية والموثوقية والحياة الطبيعية والخطية والتجانس والمانوفا بمساعدة نظام التشغيل (*SPSS for Windows 22.0*).

وأما نتائج البحث فهي (1) هناك تأثير هام بين برنامج ترقية الكفاءات الأكاديمية للعقيدة لدى الطلاب بجامعة الإسلامية الحكومية تولونج أجونج يظهر سيح. $0,000 > 0.05$. (2) هناك تأثير هام بين برنامج ترقية الكفاءات الأكاديمية للأخلاق لدى الطلاب بجامعة الإسلامية الحكومية تولونج أجونج يظهر سيح. $0,000 > 0.05$. (3) هناك تأثير هام بين برنامج ترقية الكفاءات الأكاديمية للعبادة لدى الطلاب بجامعة الإسلامية الحكومية تولونج أجونج يظهر سيح. $0,000 > 0.05$. (4) من نتائج البحث في الميدان، أنّ برنامج ترقية الكفاءات الأكاديمية للعقيدة لدى الطلاب بجامعة الإسلامية الحكومية تولونج أجونج ينفذ في ثلاث الطريقة وهي: المعلم يقرأ كتاب *تراث العربية النحوية*، في ترقية عقيدة الطلاب وهي محبة الله ورسله من خلال أنشطة الحضرة، وقراءة القرآن، والصلاة الجماعة، والذكر، وقراءة يسي، والتهليل. الرقابة والإشراف من مشرفة معهد الجامعة. (5) من نتائج البحث في الميدان، أنّ برنامج ترقية الكفاءات الأكاديمية للأخلاق لدى الطلاب جامعة الإسلامية الحكومية تولونج أجونج، يقوم به بثلاث الطريقة وهي تعليم كتاب *تراث الأخلاق للبنات*، التعود في ترقية الأخلاق بشكل طريقة الممارسة مثل احترام الأستاذة، مشرفة، وزملائها، واستخدام الملابس وفقا للشريعة الإسلامية، والتحدث الكلمات الناعمة و اللطيفة. وأخيراً، الإشراف و الأسوة من مشرفة معهد الجامعة. (6) من نتائج البحث في الميدان، بثلاث الطريقة وهي تعليم كتاب *تراث مبادئ الفقهية*، العادة لترقية عبادة الطلاب، وهي صلاة الجماعة والذكر وقراءة القرآن مع مشرفة و يسي والتهليل. الرقابة والإشراف الرقابة والإشراف. لمراقبة على المعرفة والتعويد لطلابة مع الرقابة والإشراف.